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Ne za zahod 
ne za vzhod, 
za m ir!

Zadnje tedne, kakor so 
sporočali vsi časopisi in o- 
stala sredstva javnega ob
veščanja, je približno mi
lijon ljudi v Rimu, Londonu, 
Parizu, Bruslju, Stocholmu, 
Oslu, Bonnu, Berlinu in 
Amsterdamu protestiralo 
zoper novo kopičenje oro
žja v Evropi in se zavzema
lo za mir in varnost.

Mirovno gibanje, ki je 
marsikoga presenetilo, je 
naredilo globok vtis s svojo 
številnostjo in svojimi po
tezami. Pod enotnimi mi
rovnimi gesli so se namreč 
zbrali mladi in stari, pri
padniki različnih idejnih in 
političnih taborov, od kato
likov do levice. Osnovna 
smer je protiblokovska, 
proti ameriški inproti so
vjetski oborožitvi za av
tonomno Evropo.

Dejavnost mirovnega gi
banja vendarle ni omejena 
na manifestacije na ulicah. 
Dan za dnevom se povsod 
odvijajo debate in okrogle 
mize na pobudo raznih po
litičnih in kulturnih skupin. 
V tem okviru je bila orga
nizirana v soboto 7. novem
bra v Vimu, v Auditoriumu 
Zanona, okrogla miza, ki so 
jo vodili M. Achilli (PSI), 
R. Trivelli (PCI), L. Castel
lina (PDUP) in Brezzi (Sl). 
Seveda, pri analizi medna
rodnega političnega polo
žaja je nekaj besed bilo iz
rečenih tudi o položaju de
žele Julijske Krajine, kjer 
se že vrsto let kopičijo oro
žje in vojska zaradi njene 
strateške pozicije, in o vlo
gi, ki naj bi jo imela v pro
cesu popuščanja medna
rodne napetosti.

V tem težkem političnem 
trenutku se moramo tudi 
mi kot narodna skupnost 
jasno opredeliti in aktivno 
vključiti v gibanje za mir in 
varnost. Naloga nas vseh 
je, da se borimo za razoro
žitev tudi v deželi Julijski 
Krajini, da dosežemo ne sa
mo pospešen in enakome
ren razvoj (vsi poznamo 
ovire ekonomskemu raz
voju, ki so bile odvisne od 
vojaške politike v tem pre
delu Italije), temveč tudi 
da prispevamo k novemu 
pojmovanju meja, ki ne bi 
smele biti pregrade med 
narodi. Utrditi moramo na
šo vlogo mostu prijateljst
va s sosednimi narodi in 
razvijati svobodno in idej
no menjavo v obeh sme
reh.

JOLE NAMOR

Il Segretario del P.C.I. 
incontra la minoranza Slovena
DICHIARAZIONE Dl BERLINGUER SUI NOSTRI DIRITTI

Stari kot v Spetru. (Foto P. Petricig)

Il segretario del PCI Enrico 
Berlinguer ha ricevuto merco
ledì 11 novembre una delega
zione della minoranza nazio
nale slovena in Italia, compo
sta dalla senatrice Jelka Ger
bec del PCI, dal consigliere 
regionale dott. Drago Štoka 
(Unione slovena), dal dott. 
Carlo šiškovič (Unione cultu
rale economica slovena), dal 
prof. Giuseppe Pečenko 
(PSI), da Marian Terpin (Unio
ne delle associazioni slovene) 
e, in rappresentanza degli slo
veni deila provincia di Udine, 
dal sacerdote Emilio Cencig, 
dal prof. Guglielmo Cerno e 
da! prof. Paolo Petricig. A ll'in 
contro ha partecipato anche 
l ’on. Antonino Cuffaro, depu
tato di Trieste. Al termine del 
colloquio, svoltosi in un clima 
di viva cordialità e durante il 
quale hanno preso la parola 
tu tti i membri della delega
zione slovena, il segretario 
generale del PCI Enrico Ber
linguer ha rilasciato la se
guente dichiarazione:

«Ho avuto un incontro che 
m i pare sia stato u tile  e co
s tru ttivo  con la delegazione

ITALIJANSKI ZUNANJI MINISTER COLOMBO 
NA DVODNEVNEM ODISKU V DEOGRADO

M ed razgovori je bil dan velik poudarek vprašanju globalnega  
zaščitnega zakona za slovensko narodnostno skupnost v Italiji

Od petka 13. do sobote 14. 
novembra se je mudil na urad
nem in prijateljskem obisku v 
Beogradu italijanski zunanji 
m inister Emilio Colombo, ka
terega je sprejel tudi pred
sednik predsedstva SFR Ju
goslavije Sergej Kraigher.

M inister Colombo je imel 
daljše in poglobljene razgovo
re o odnosih med Italijo in 
Jugoslavijo ter o najvažnej
ših današnjih političnih vpra
šanjih v svetu: bližnji vzhod,

razorožitev, mir ter gospodar
sko in kulturno sodelovanje 
med državami.

Kar se tiče odnosov med 
Italijo in Jugoslavjio je bilo 
med razgovori v ospredju 
vprašanje globalne zaščite 
Slovencev v Italiji, vprašanje 
priznanja diplom tistih , ki so 
doštudirali v Jugoslaviji, ita
lijanski ribolov na Jadranu, 
krediti, vsestransko gospo
darsko in kulturno sodelova
nje, maloobmejni promet in

drugo.
Na poudarek predsednika 

Kraigherja in zveznega sekre
tarja za zunanje zadeve Josi
pa Vrhovca, da je treba po
spešiti postopek za odobritev 
globalnega zaščitnega zakona 
za slovensko narodnostno ma
njšino v Italiji, je italijanski 
zunanji m inister Colombo od
govoril, da je pred kratkim 
sprožil to vprašanje na vladni 
seji in da je «vlada sklenila,

(Nadaljevanje na 2 strani)

rappresentativa della m ino
ranza slovena in Ita lia . In  
questo incontro abbiamo r i 
badito anzitu tto  la posizione 
generale del nostro partito , 
che è decisamente favorevo
le a considerare la m inoran
za slovena come una com u
nità un ita ria  che deve esse
re tutelata legislativamente, 
così come è avvenuto per la 
minoranza tedesca e per la 
minoranza francofona della 

Valle d ’Aosta, con una sola 
disposizione e qu ind i senza 
alcuna differenza nel tra tta 
mento rispetto al te rr ito rio  
in cui g li appartenenti alla 
minoranza slovena sono d i
slocati. Questo è i l  p rinc ip io  
generale che noi pensiamo 
debba essere salvaguardato. 
Riteniamo necessaria e an
che urgente — ha prosegui
to Berlinguer —  una legge 
per la tutela ed i l  libero svi
luppo della minoranza slo
vena, non solo per una ra
gione d i princip io , poiché c’è 
un patrim onio  umano, cu ltu 
rale che deve essere salva- 
guardato nell'interesse della 
causa della difesa dei d ir i t t i  
c iv ili ed um ani e della de
mocrazia del paese, ma an
che perchè riten iam o che la 
tutela un ita ria  della m ino
ranza slovena risponda agli 
interessi nazionali, e in par
ticolare a ll’esigenza che la 
minoranza sia, come in par
te è stata ma come può es
sere sempre più, un ponte 
per l ’amicizia tra l ’Ita lia  e 
la Jugoslavia. A questi c rite 
r i risponde i l  progetto d i leg
ge che noi abbiamo da tem
po depositato al Senato e a l
la Camera, rispetto al quale 
siamo aperti a tu tte  le p ro 
poste che possono venire da
g li stessi rappresentanti del
la minoranza slovena, e ai 
quali m i pare rispondano an
che i l  progetto d i legge pre
sentato dal PSI e quello del 
la stessa Unione slovena. 
Purtroppo l ’ite r parlamenta  
re d i questi provvedim enti 
non procede con la spedi-

Il nostro ministro degli 
esteri a Belgrado

Fruttuosi colloqui con il segretario federale agli affari esteri Vrhovec

Il M inistro degli esteri Emi
lio Colombo è stato nei gior
ni 13 e 14 novembre in visita 
ufficiale in Jugoslavia, ospite 
del suo collega, segretario 
federale agli affari esteri Jo
sip Vrhovec. Il nostro mini
stro è stato ricevuto anche 
dal presidente della presiden
za della RSF di Jugoslavia, 
Sergej Kraigher.

Il m inistro Colombo ha avu

to con il suo collega jugosla
vo diversi colloqui, nei quali 
sono stati esaminati i proble
mi più importanti che inte
ressano i nostri due paesi, al
cuni dei quali sono in procin
to di essere riso lti positiva- 
mente; ciò aiuterà a m iglio
rare ulteriormente i rapporti 
bilaterali e aprirà nuove vie 
a più profique collaborazioni 

(Continua a pag. 2)

Uradno sporočilo iz Rima 
KD BO PREDLOŽILA OSNUTEK ZAKONA ZA BOLJŠO 

ZAŠČITO SLOVENCEV V ITALIJI

Krščanska demokracija bo, kot so sporočale italijan
ske tiskovne agencije, predložila v poslanski zbornici 
in v senatu «osnutek zakona za boljšo zaščito sloven
ske manjšine v Italiji». Pobudo, ki je bila —  kot izhaja 
iz poročila —  dogovorjena s strankinimi političnimi 
voditelji iz dežele Furlanije-Julijske krajine, je potrdil 
posl. Piccoli, ki je izjavil, da «se to dejanje vključuje 
v odločno politično obvezo KD, ki ima namen, da 
zajamči na vse možne načine kulturni, gospodarski in 
družbeni razvoj jezikovnih manjšin v Italiji, zavedajoč 
se, da ta skupnost predstavlja bistveni dejavnik na
šega kultrnega bogastva, kateremu se ni mogoče od
povedati, in da je pomemben njihov doprinos za poli
tično enotnost države in Evrope».

tezza che sarebbe necessaria, 
perchè non c’è ancora un d i
segno d i legge del governo 
e mancano p roge tti d i legge 
della DC. N o i sollecitiamo, e 
prenderemo anche in iziative  
adeguate in  questo senso, i l  
governo a presentare un suo 
disegno d i legge e chiedia
mo che anche la DC presen
t i  un suo progetto in modo 
da accelerare al massimo i l  
cammino legislativo della tu 
tela della minoranza slovena. 
Riteniamo che questo sia un 
problema orm ai m aturo e 
urgente da risolvere. Non 
vorremmo che calcoli d i par
te ne ostacolassero la solu
zione». «L’impegno che noi 
prendiamo verso la com uni
tà slovena —  ha concluso 
Berlinguer — riguarda p r i
ma d i tu tto  i l  nostro lavoro  
in Parlamento ma anche la 
parte che dobbiamo svolge
re e che a lt r i p a r t it i demo
cra tic i dovrebbero avere per 
sensibilizzare l'op in ione pub
blica ita liana sul problema 
dei d ir i t t i  e della tutela del
la minoranza slovena. Anche 
ciò può contribu ire , a m io  
parere, a rip roporre  la que
stione come grande proble
ma nazionale d i g iustizia e 
d i democrazia e ad avviarne 
rapidamente la soluzione».

Delegacija slovenskega 
parlam enta in vlade 
obiskala Tridentinsko  
Južno-tiro lsko  deželo

Od petka 13. do sobote 14. no
vembra se je mudila na uradnem 
obisku v avtonomni - Južno - Tirol
ski deželi delegacija Socialistične 
republike Slovenije, sestavljena iz 
predstavnikov slovenske skupičine 
in vlade.

Slovenska delegacija, ki jo je vo
dil podpredsednik republiškega iz
vršnega sveta SRS Dušan Šinigoj, 
je obiskala Trento in Bočen in tako 
vrnila obisk delegaciji deželnega od
bora Tridentinske - Južno Tirolske, 
k| je prav pred letom dni obiskala 
Ljubljano in druga slovenska me
sta. Slovensko delegacijo je sprem
ljal tudi generalni konzul SFRJ v 
Trstu Štefan Cigoj.

Predstavniki skupščine in izvršne
ga sveta SR Slovenije so imeli v 
Trentu in Bocnu več važnih srečanj 
in razogovorov, na katerih je bila 
poudarjena potreba po tesnejšem 
sodelovanju na političnem, ekonom
skem in kulturnem področju, saj ima
ta deželi veliko skupnega, imata v 
mnogočem podobno gospodarstvo, 
obe sta turistično zelo pomembni in 
njih živijo skupine različnih narod
nosti.

V petek 13. novembra zjutraj je 
sprejel slovensko delegacijo na se
dežu dežele v Trentu tudi predsed
nik deželnega odbora Enrico Pan- 
ceri. Govor o slovenski manjšini v 
Italiji je bil posebno poglobljen z 
najvišjimi predstavniki južnotirolske 
ljudske stranke (SVP), kateri so 
obljubili, da bodo na vseh nivojih 
podprli odobritev zakona za global
no zaščito naše manjšine.
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Abbiamo partecipato a Verona 
alla imponente manifestazione 

contro il terrorismo-per la pace

Po vseh dolinah in vaseh, kjer so pokopani slovenski in 
italijanski partizani so bili položeni venci in cvetje na dan 30. 
oktobra 1981. Vence in cvetje so polagali: predstavnik jugo
slovanskega konzulata iz Trsta, župani, predstavniki ANPI iz 
Vidma in predstavniki kulturnih društev Benečije.

Na sliki vidimo udeležence kratke svečanosti pred spo
menikom padlih na trgu Rezistence v Čedadu, v prvi vrsti so 
od desne proti levi: čedadski župan dr. Pascolini,generalni kon
zul SFRJ v Trstu Štefan Cigoj in vicekonzul Nevenka Kovačič- 
Kutoš. Za njimi se vidi med drugimi mati padlega partizana 
—  edinega sina —  srebrna medalja, gospa Blasig in predsed
nik deželnega odbora ANPI Federico Vincenti.

Spodnja slika pa nam kaže svečanost na kobariški kost
nici pri Sv. Antonu, kjer počiva več tisoč italijanskih vojakov, 
ki so padli na Krnu in okolici v prvi svetovni vojni.

Med padlimi je mnogo beneških Slovencev. Na sliki v id i
mo od leve proti desni: mestnega redarja iz Čedada, pred
sednika občinske skupiščine Tolmin Kovačiča, čedadskega 
župana dr. Pascolinija in podboneškega župana Manzinija. Za 
njmi je delegacija ANPI-ja iz Vidma, ki jo je vodil predsednik 
Federico Vincenti.

Si è svolta a Verona sabato 
14 novembre, con una gran
de partecipazione popolare, u- 
na manifestazione per la pa
ce e contro il terrorismo 

La manifestazione è stata 
indetta dal Comitato provin
ciale per la difesa delle is ti
tuzioni democratiche e re
pubblicane di Verona in colla
borazione con l ’ANPI naziona
le. Per le vie di Verona sono 
sfilate innumerevoli sezioni 
de ll’ANPI di diversi comuni 
de ll’Italia settentrionale, rap
presentanze di partiti, asso
ciazioni e consigli di fabbrica. 
Oratori alla manifestazione e- 
rano il Sindaco di Verona 
Sboarina, il presidente nazio
nale dell'ANPI, senatore Bol- 
drini, medaglia d ’oro alla Re
sistenza, Giorgio Benvenuto 
segretario generale della UIL

ed il m inistro degli interni 
Rognoni. Nei loro interventi si 
sono soffermati su ll’ impor
tanza delle manifestazioni per 
la pace che hanno avuto luo
go in tutto il paese ed anche 
la necessità di trovare modi 
diversi e più consoni per com
battere il terrorismo nel no
stro paese.

Nonostante il fine della 
manifestazione fosse la pace 
e contro il terrorismo, non 
sono mancati moti di insoffe
renza da parte di alcuni grup
puscoli autonomi che non 
hanno tuttavia turbato l ’anda
mento della manifestazione.

Anche le sezioni ANPI del
le Valli del Natisone e di Civi- 
dale hanno aderito alla mani
festazione organizzando con
giuntamente un pullman per il 
trasporto dei partecipanti val
ligiani e cividalesi. Erano pre-

Sindikalne in druge organizacije za mir, razorožitev, 
za družbeni in gospodarski razvoj

V nedeljo, 6. decem bra, ob 11. u ri v Redipulji

VELIKA MEDNARODNA MANIFESTACIJA 
ZA MIR

Prisotno bo tudi predstavništvo Slovenije in Koroške

D om enica 6 d icem bre alle ore 11 a Redipuglia

MANIFESTAZIONE INTERNAZIONALE 
PER LA PACE

Presenzieranno anche rappresentanze della Slovenia e della 
Carinzia

OBISK  
SKGZ 

V SRBIJI

Na povabilo Zvezne kon
ference Socialistične zveze 
delovnega ljudstva Srbije 
se je mudila na uradnem 
obisku v Beogradu, od po
nedeljka 16. do torka 17. 
novembra, delegacija Slo
venske kulturno gospodar
ske zveze iz Italije, katero 
je vodil predsednik Boris 
Race. V delegaciji pa so bi
li še: Bogo Samsa, Jože 
Koren, Pavel Petričič in 
Suadam Kapčič.

Predstavniki naše SKGZ 
so imeli pomembne razgo
vore z voditelji SZDL Jugo
slavije in SR Srbije. Naša 
delegacija jih je seznanila 
o položaju slovenske narod
nostne skupnosti v Italiji, 
zlasti glede vprašanja glo
balne zaščite ter o zadnjih 
srečanjih enotne slovenske 
delegacije s predsednikom 
vlade Spadolinijem, sekre
tarjema Krščanske demo
kracije Piccolijem ter Ko
munistične partije Italije 
Berlinguerjem.

Voditelji SZDL Jugosla
vije in Srbije so zagotovili 
svojo podporo za globalno 
zaščito slovenske manjši
ne v Italiji. Naša delega
cija se je poklonila v torek 
17. novembra spominu pre
minulega predsednika Tita 
na njegovem grobu, v Hiši 
cvetja na Dedinju.

Ocena izvršnega odbora SKGZ o srečanjih enotne 
slovenske delegacije s Spadolinijem, Piccolijem

in Berlinguerjem

V petek 13. novembra zve
čer se je sestal na goriškem  
sedežu izvršni odbor Sloven
ske ku ltu rno  gospodarske 
zveze in obravnaval o na j
važnejših današnjih vpra
šanjih, k i zadevajo našo slo
vensko manjšino. Na se ji so 
b ili, med drugim , podrobno  
ana liz iran i in ocenjeni rezal 
ta ti «romanja» enotne s lo 
venske delegacije k predsed
n iku  vlade Spadolin iju  ter k 
vsedržavnima ta jn ikom a K r 
ščanske dem okracije  Picco- 
l i ju  in Kom unistične par
tije  Berlinguerju . Izvršn i 
odbor je izrekel pozitivno  
oceno, kar zadeva zagotovi
la tako predsednika vlade 
Spadolin ija , kot ta jn ika  KD  
Piccolija, da bosta vlada in 
Krščanska dem okracija v 
kratkem  času izdelala svoja 
zakonska osnutka za g lobal
n i zaščitni zakon Slovencev, 
prav tako pa tud i zagotovi
la ta jn ika  K P I Berlinguerja, 
da K P I odločno vztra ja  na 
enovitosti zaščitnega zakona 
za vse Slovence v I ta l i j i  ne- 
glede na te rito ria lno  p riso t
nost in da bo K P I zastavila 
ves svoj vp liv, da b i predv
sem vlada č im pre j predložila  
svoj zakonski osnutek, da b i 
potem lahko brez odlašanja 
stekel parlam entarn i posto
pek za končni sprejem za
kona. Izv ršn i odbor je prav 
tako pozitivno ocenil zago
tovila  predsednika vlade 
S padolin ija  in ta jn ika  KD  
Piccolija, da se bosta p r i se
s tav ljan ju  zakonskih osnut

kov posvetovala s predstav
n ik i naše manjšine, obenem 
pa je izrazil svojo zaskrb lje
nost spričo nekaterih neja
snih fo rm u la c ij glede «glo
balnosti in postopnosti» za
kona, oziroma še vedno p r i
sotnih teženj po te r ito r ia l

nem in vsebinskem razčle
n jevanju  zaščitnega zako
na. Prav tako je  izvršni od
bor izrazil bojazen, da se 
utegne vprašanje sprejema 
globalnega zaščitnega zako
na ponovno zavleči.

Interpelacija na deželi

Spet diskriminirani dijaki 
iz Beneške Slovenije

Vprašanje d i j a k o v  in 
učencev iz videmske po
kra jine , k i ob isku je jo  slo
venske šole v Gorici, bo 
predm et razprave v dežel
nem svetu, k a jt i kom uni
stičn i deželni svetovalci B ra 
tina, Batte llo , Iskra  in  Mia- 
n i so predsedniku deželnega 
sveta poslali in terpe lacijo , v 
ka teri načenjajo to vpraša
nje. Svetovalci ugotavlja jo, 
da so pokra jinske uprave 
različno to lm ačile  deželni 
zakon štev. 10 z dne 26. 
maja 1980.

Medtem ko je  videmska 
pokra jinska  uprava sklenila 
dati podpore le tis tim  d ija 
kom, k i im a jo  stalno b iva
lišče na obm očju goriške 
pokra jine .

Prihaja p r i tem do na
sprotujočega si tolm ačenja 
omenjenega deželnega zako
na, ugo tav lja jo  svetovalci 
K P I, zaradi tega so bili pri
kra jšan i prav t is t i d ija k i iz

Benečije, k i ob isku je jo  go
riške slovenske šole in  k i so 
v goriškem Dijaškem  domu. 
Zaradi tega svetovalci K P I 
hočejo od predsednika deže- 
lenga odbora in  pristojnega 
odborn ika izvedeti, a li je  de
žela dala pokra jinsk im  upra
vam točna navodila za iz
vajanje omenjenega zakona 
in če je  deželnemu odboru 
znano, da so b il i že «prej 
omenjeni d ija k i izk ljučen i 
iz seznamov tis tih , k i bodo 
dob ili š tud ijsko  podporo. 
D ijak i iz Benečije m ora jo  
namreč p r ih a ja ti v Gorico, 
če hočejo obiskovati sloven
ske šole, k a jt i v videm ski 
p o k ra jin i teh šol n i. In ter- 
pelanti m enijo tud i, da b i 
m orala deželna u p r a v a  
spre jeti take ukrepe, k i b i 
om ogočili d ijakom  iz Bene
čije, da b i dob ili podpore 
tud i za p re tek li šolski le ti 
1979-80 in  1980-81.

senti, fra gli altri, il presiden
te ed il segretario de ll'ANPI 
delle valli del Natisone Mario 
Bergnach e Izidor Predan ed 
il presidente e segretario del- 
l ’ANPI di Cividale Gino Lizze
rò e Giuseppe Jacolutti. Non 
sono mancate le rappresen
tanze slovene de ll’ANPI di Go
rizia e Trieste.

L’occasione della manife
stazione a Verona ha dato u- 
n’u lteriore possibilità di in
contro e scambio di idee fra 
gli associati de ll’ ANPI delle 
Valli e cividalesi per ria ffer
mare i valori di democrazia e 
di amicizia fra i popoli di cui 
l ’associazione è portatrice. 
Non pochi partecipanti si ram
mentarono, infatti, che 40 an
ni fa si ritrovarono già uniti 
per affermare gli stessi ideali.

L. C.

Il nostro ministro 
degli esteri . . .

(Continuazione dalla 1“ pag.)

in tu tti i campi. Nell’incontro 
belgradese si è parlato in 
particolare del Trattato di O- 
simo, dei d iritti della mino
ranza slovena in Italia, del 
problema del disarmo, della 
pace nel mondo, della coope
razione economica, della col
laborazione politica e cultu
rale fra i popoli. Nella discus
sione tra i due m inistri è sta
to portato, fra l ’altro, a buon 
punto anche il problema del 
riconoscimento di diplomi e 
lauree, il problema della pe
sca nell’Adriatico. Per quel 
che concerne I’ approvazione 
della legge di tutela globale 
della minoranza slovena in 
Italia, il m inistro Colombo ha 
assicurato di aver egli stesso 
sollevato la questione in una 
recente riunione del governo.

In una dichiarazione rila
sciata alla televisione jugosla
va il m inistro degli esteri Co
lombo ha brevemente illustra
to i risultati della sua visita 
a Belgrado.

«Questa volta, più delle al
tre —  ha detto Colombo — 
abbiamo raggiunto alcuni ac
cordi in vari settori. Come la 
pesca e il riconoscimento del
le lauree.

Abbiamo, poi, avvicinato le 
posizioni su alcuni problemi, 
come quelli della restituzione 
dei beni culturali e della di
sponibilità dei beni degli ita
liani in Jugoslavia. Per quan
to riguarda la minoranza slo
vena in Italia —  ha aggiunto 
Colombo — ho informato, pri
ma, il presidente della presi
denza della Repubblica, quin
di il mio collega Vrhovec, del
l ’esame fattone dal Consiglio 
dei m inistri italiano giorni fa 
e della decisione di riesami
nare tutto ciò che è stato f i
nora conseguito, per creare 
così, al più presto, la possi
bilità politica di regolare le
gittimamente la posizione di 
questa minoranza».

Chiestogli se gli accordi di 
Osimo hanno fatto progressi, 
Colombo ha risposto soste
nendo che «proprio i colloqui 
di Belgrado rientrano negli 
accordi di Osimo». «Quando 
si discute su certi temi —  ha 
concluso —  in sostanza si di
scute e si lavora su ll’applica

zione del Trattato di Osimo. 
In fondo anche la recente a- 
pertura del nuovo passaggio 
di frontiera di Gorizia tra i 
nostri due paesi rappresenta 
un'applicazione degli accordi 
di Osimo».

Tutta la stampa jugoslava 
ha dato grande rilievo alla 
conclusione della visita del 
m inistro Colombo. I tito li di 
prima pagina sono eloquenti: 
«Rafforzata la collaborazione 
tra i due paesi amici; raggiun
ti importanti accordi» affer
ma I’ autorevole quotidiano 
«Politilo», mentre l ’ufficioso 
«Borba» sottolinea i «rappor
ti di sincera amicizia fra i due 
paesi».

Il «Vijesnik» di Zagabria, 
cioè il più diffuso quotidiano 
della Croazia, rileva «l'im 
portanza de ll’ allargamento 
della collaborazione nell' A- 
driatico», mentre il popolare 
«Express Politilo» sintetizza: 
«Colombo: successo di una 
visita».

Italijanski zunanji 
minister Colombo 
v Beogradu . . .

(Nadaljevanje s 1. strani)

da ponovno prouči pripravljal
no delo komisije Cassandra, 
da presodi aspekte, kjer še 
obstajajo razlike med nami in 
predstavniki slovenskih manj
šin v Ita liji z namenom, da se 
doseže zadovoljiva rešitev».

Med beograjskimi razgovo
ri je bil dosežen znaten na
predek pri številnih vprašanj, 
ki so jih obravnavali. To ve
lja posebno za priznavanja u- 
niverzitetnih diplom in pokli
cnih spričeval, vprašanje, ki 
se zavlačuje že od osvo
boditve do danes. (Do sedaj 
Italija ni priznavala jugoslo
vanskih diplom. Poseben pro
blem je bil za tis te  študente 
iz naše dežele, ki so obsolvi- 
rali na ljubljanskih višjih šolah 
in univerzi). Sicer ta problem 
ni bil še dokončno rešen, ker 
je treba razčistiti še nekatere 
podrobnostne aspekte, vseka
kor pa so se dogovorili, da bi 
morali do rešitve priti pred 
koncem decembra z izmenja
vo pisem med ministrom Co- 
lombom in Vrhovcem. Prav ta
ko bi moralo že letos priti do 
podpisa sporazuma o kultur
nem sodelovanju med država
ma.

Pomembna je tudi odločitev, 
ki sta jo sprejela ministra v 
Beogradu v zvezi z razvojem 
obmejnih področij. Morda bo 
že letos prišlo do spremem
be videmskega sporazuma in 
to v pozitivnem smislu. Po
sebno važna je odločitev za 
ustanovitev nove posebne me
šane komisije, ki bo obravna
vala vprašanje gospodarske
ga sodelovanja na obmejnih 
področjih. Na srečanju dveh 
zunanjih m inistrov so premo
stili tudi nekatere težave do 
katerih je prišlo pri razgovo
rih o sodelovanju na področju 
ribolova. Prav tako je bila na 
obeh straneh podčrtana po
treba po krepitvi sodelovanja 
med industrijskim i podjetji. 
Pri tem je m inister Colombo 
naznanil, da je ENI že predlo
žila svojo ponudbo na medna
rodni dražbi za iskanje petro
leja na jugoslovanskem Jadra
nu ter dejal, da bibila to lah
ko spodbudna oblika sodelo
vanja.

Seveda je bilo na srečanju 
med ministrama veliko govo
ra tudi o spoštovanju in vre- 
sničevanju osimskih sporazu
mov, v vseh svojih aspektih.

Tako v Ita liji, kakor v Jugo
slaviji, podčrtujejo važnost 
Colombovega obiska v Jugo
slaviji, predvsem pa uspehe 
tega srečanja.
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DIBATTITO PUBBLICO A MONTEFOSCA

L’assessore regionale Renzulli affronta i temi 
della cooperazione e della zootecnia

+ *  'V! <

Montefosca è la frazione 
più popolata del comune di 
Pilifero nonché tra le più pe
riferiche. Altra caratteristica 
di questo paese è la persi
stenza di una forma di eco
nomia agricola relativamente 
dinamica.

La locale sezione del PSI 
ha indetto domenica 15 no
vembre scorso un dibattito 
pubblico presenziato dall’as
sessore regionale alla coope
razione Gabriele Renzulli. Il 
tema «Cooperazione e zootec
nia» ha attirato un pubblico 
numeroso il quale si è dimo
strato molto interessato alla 
problematica analizzata dal
l ’assessore.

Renzulli ha preso lo spunto 
dalla gravità della situazione 
economica italiana e dalla c ri
si de ll’economia friulana per 
sottolineare la necessità di 
abbandonare i vecchi modi 
clientelari ed assistenziali, di 
affrontare i problemi pubbli
ci e l ’urgenza di orientarsi 
verso nuovi modi di fare po
litica abbordando i problemi 
con coraggio e razionalità: «I 
rami secchi de ll’economia ed 
i parassitismi vanno repressi» 
ha detto Renzulli «le iniziati
ve future dovranno avere un 
carattere europeo e sotto
stare a criteri di com petitivi
tà; i necessari sacrifici do

vranno essere articolati ed e- 
qui».

in questo quadro la com
ponente cooperativa è parte 
essenziale de ll’economia del
la regione, ha proseguito l ’as
sessore. Per gli anni ’80 è ne
cessario un rilancio il quale 
passi anche attraverso la 
cooperazione. In particolare 
per quanto riguarda le zone 
montagnose, tra cui anche le 
Valli del Natisone, vanno ela
borati programmi che integri
no le varie componenti eco
nomiche con incentivazioni. I 
poteri pubblici dovranno quin
di mettere a disposizione del
le forze produttive strumen
ti atti a superare le d iffi
coltà obiettive delle zone di 
montagna. Tra questi stru
menti la cooperazione può 
essere fattore di un migliore 
utilizzo dei mezzi e della te r
ra nonché di una società di
versa, più solidale. Renzulli 
ha individuato nella Comuni
tà Montana l ’ente più appro
priato per sensibilizzare i c it
tadini in queste possibilità e 
per consentire la loro attua
zione concreta sul territorio. 
L’ente intermedio dovrà quin
di assumere i compiti per cui 
è stato creato e tentare di 
meglio definire le zone d ’in
certezza, di competenze, in 
collaborazione con i comuni

S. Pietro al Natisone

Conferenza dell* assessore regionale 
al Lavoro sulla cooperazione

A conclusione de ll’interes
sante in iz ia tiva  sulla prom o
zione della vendita delle ca
stagne promossa dalla Co
m unità Montana delle V a lli 
del Natisone e dal Comune 
d i San P ietro al Natisone, 
l ’Assessore regionale al La
voro, Assistenza Sociale ed 
Emigrazione, dott. Gabriele 
Renzulli, ha tenuto una in 
teressante conferenza sul te
ma della cooperazione qua
le strum ento e fa tto re  d i 
sviluppo nelle aree emargi
nate.

I l  numeroso pubblico, 
composto principalm ente da 
giovani, da ag rico lto ri e da 
am m in is tra to ri loca li ha re
cepito l'im portanza del mes
saggio intervenendo nel d i
ba ttito  con qua lifica ti in te r
venti.

In  una zona quale la Sla- 
via, emarginata dai grandi 
flussi economici e commer
cia li, ed in attesa d i una più 
puntuale presa d i coscienza 
dei d ir i t t i  che derivano a 
queste popolazioni in v irtù  
della parte economica del 
Tra tta to  d i Osimo, i l  setto
re agricolo, specie se razio
nalizzato, può o ffr ire , nono
stante le d iffico ltà , reali p ro
spettive.

L 'in iz ia tiva  nel suo com
plesso è stata seguita con 
grande interesse nella m isu
ra in  cu i rappresenta un p r i
mo concreto tentativo d i ap
profondire  i l  tema dello svi
luppo dell'agrico ltura  della 
Slavia, anche attraverso la 
più razionale utilizzazione e 
commercializzazione dei p ro 
d o tti loca li sfuggendo così 
ai troppo numerosi casi d i 
strozzinaggio che anche in 
questi u lt im i tem pi si erano 
ve rifica ti aggravando una 
situazione già resa precaria 
dal turism o predatore.

A l term ine dell'assemblea 
l ’assessore Renzulli ed il 
sindaco d i San Pietro al 
Natisone, M arin ig, si sono

incon tra ti con una delegazio
ne de ll’Unione em igranti slo
veni del F r iu li - Venezia Giu
lia, guidata dal Presidente 
de ll’Unione stessa, dott. Fer
ruccio Clavora.

L ’incontro, che si è svol
to nella massima cord ia lità, 
ha consentito un fru ttuoso  
scambio d i idee sui p roble
m i derivanti dall'applicazio
ne della nuova legge regio
nale su ll’emigrazione. I  rap
presentanti de ll’Unione em i
granti hanno avanzato in 
m erito, concrete proposte 
m igliorative.

E ’ stata altresì illus tra ta  
a ll’assessore Renzulli ed al 
sindaco M arin ig, l'ipo tes i d i 
progetto p ilo ta  da realiz
zarsi nella Slavia per i l  re in
serimento economico ed ab i
tativo degli em igranti e dei 
lo ro  fam ilia ri. L'assessore 
ha preso atto  con grande in 
teresse a ll’in iz ia tiva  e ha ga
ran tito  la sua piena disponi
b ilità  a seguire i l  progetto, 
la realizzazione del quale 
rappresenterebbe senza dub
bi per la Slavia un determ i
nante incentivo alla rinasci
ta ed allo  sviluppo.

ed i cittadini.
Ne è seguito un dibattito 

al termine del quale l ’ammini
stratore regionale ha espres
so l ’opinione che per uscire 
dallo stato di recessione e 
improduttività nel quale si 
trova, il paese dovrà saper 
prendere misure energiche in 
vari settori, sottolineando 
particolarmente le anomalie 
evidenti ne ll’assistenza socia
le e nell’ insegnamento. Ren
zulli ha concluso manifestan
do la sua fiducia nell’evolu
zione attuale delle forze po
litiche al governo.

Dopo l ’assemblea la neo 
costituita sezione del PSI di 
Puifero si è riunita per desi
gnare il suo segretario. Alla 
unanimità è stato eletto il 
sig. Cencig. Enzo.

V. N.

La squadra di «Prom ozione» sponsorizzata da ll’Im m obiliare C am pardo Romano 
di Remanzacco

La squadra «Pulcini» brillante protagonista del G irone «D»

IL »MIRACOLO,, VALNATISOIME
Dopo la seconda prom o

zione consecutiva, la Valna- 
tisone partecipa quest'anno 
al principale campionato d i
le ttan ti del F riu li-V en e z ia  
Giulia  con r isu lta ti soddisfa
centi. G li spo rtiv i delle V a lli 
seguono sempre con mag
giore interesse la squadra 
sanpietrina sia in trasferta  
che nelle partite  casalin
ghe, d ichiarandosi soddi
s fa tti dello spettacolo e del 
gioco che pratica la squa
dra d i Angelo Specogna. 
Con g li acquisti estivi d i 
Claudio S tulin, Francesco 
N olfo  e G iorgio Mesaglio e 
sotto la guida tecnica d i Ne
reo Vida (già allenatore del
le g iovan ili de ll’Udinese),

coadiuvato per la parte atle
tica dal prof. Claudio B or
don, la squadra si trova  
inaspettatamente, ma m eri
tatamente, al p rim o  posto 
nel campionato «Promozio
ne».

La serenità e l ’armonia  
che regnano in seno alla so
cietà sono i l  segreto d i tale 
risu lta to  che g li spo rtiv i si 
augurano sia duraturo. A l 
seguito della prim a squadra, 
cè  un settore giovanile fio 
rente nel quale sono inse riti 
oltre  novanta giovani suddi
visi in tre categorie: «Pulci
ni», «E sord ien ti», «Giovanis
simi». Le prim e due squa
dre sono allenate da Enzo

Bernard che, con competen
za e passione inesauribile, 
trascorre i pom eriggi inse
gnando i  fondam entali del
calcio a questi ragazzi. Nel
la categoria «Giovanissimi» 
l ’allenatore è Nereo Vida 
che, con le sue referenze e 
la sua capacità indiscussa, 
ha porta to  la squadra a un 
buon live llo  tecnico. C’è poi, 
tra  la p rim a  squadra ed il 
settore giovanile, la compa
gine degli «Under 20»: in 
pratica sono i g iocatori che 
in un prossimo fu tu ro  acce
deranno alla prim a squadra. 
Allenatore d i questa squa
dra è Aldo S turam. A ttua l
mente occupano i l  secondo

posto in classifica, alle spai 
le della blasonata form azio
ne della M'anzanese; pecca
to che con i lo ro  risu lta ti 
altalenanti, non riescano ad 
esprimere tu tto  i l  lo ro  po
tenziale tecnico, che non è 
indifferente.

A mandare avanti la socie
tà, o ltre  agli sportiv i, alle 
associazioni, enti pubb lic i e 
priva ti, ci sono i l  presidente 
Angelo Specogna, i l  vice- 
presidente M ilv ia  C icu ttin i 
Gubana, i l  consigliere respon 
sabile prim a squadra Blase- 
tig  Alberto, consigliere re
sponsabile «Under 20» Beu- 
zer G iovanni (G ianni), con
sigliere responsabile «Giova
nissimi» F ilaoro Leopoldo, 
responsabili settore «Esor
dienti» e «Pulcini» Moreale 
Sergio e Clodig Romeo. Se
gretario  della società è l ’ing. 
Fabio C rud i, coordinatore  
del settore «Pulcini», «Esor
dienti» e responsabile a rb i
t r i  Paolo Caffi. In o ltre  fan
no parte del consiglio B er
nardino GianPaolo, Massera 
Elena, Coren Bruno, Trinco  
Adriano, Cignacco Rino, Du- 
riavig  Enzo, Borgnolo Fran
co, S trau lino Luigi. Un im 
portante ruolo lo svolge il 
dirigente Bosco Valdo, sia 
per quanto riguarda i tra 
sporti che la collaborazione 
con Enzo Bernard per i 
«Pulcini» ed «Esordienti».

I l  problem a che preoccu
pa maggiormente i tecnici è 
quello d i un campo d i sfo
go dove possano svolgere la 
propria  a ttiv ità  le squadre 
giovanili.

Fra qualche settimana, do
po tan ti anni d i attesa, sa
ranno finalm ente completa
te e rese u tilizzab ili le gra
dinate; però resta sempre il  
problema del fondo del ter
reno d i gioco che, p u rtrop 
po, alle prim e pioggie asso
m ig lia  p iù  a una risaia o ad 
una piscina che ad un cam
po d i gioco.

P. C.

E  L A
L E  Q U E S T I O N I  N A Z I O N A L I  

R E S I S T E N Z A  IN  U N  C O N V E G N O  A  U D I N E
«Resistenza e questione 

nazionale» e «Resistenza e 
società» sono stati i tem i 
p rinc ipa li del recente con
vegno di studi sui proble
mi della Resistenza in  F riu 
li  organizzato d a ll’Is titu to  
Friulano e da quello Regio
nale per la S toria del Mo
vim ento d i Liberazione.

I l  convegno ha occupato 
tre g io rn i, dal 5 al 7 no 
vembre, f i t t i  d i relazioni e 
d ib a tt it i che hanno messo a 
confronto grossi studiosi del 
periodo che va dal 1943 al 
1945. La sede dei lavori è 
stata l'aula magna de ll’Uni-

«

Deželni odbornik Renzulli z speterkim županom Mariničem na razgovoru 
s predstavniki Zveze beneško-slovenskih emigrantov v Špetru

(Foto: Strazzolini)

versità d i Udine.
La questione centrale del

la p rim a parte è stata quel
la del confine orientale ita 
liano, la seconda riguardava 
prevalentemente i rapporti 
della popolazione, dei grup
pi sociali e della stessa 
Chiesa con la Resistenza.

La questione nazionale 
non ha mancato di suscitare 
un grande interesse, vuoi 
per le complicate vicende 
che hanno caratterizzato le 
relazioni fra  le varie fo rm a
zioni partigiane presenti nel 
F riu li orientale e nel L ito ra 
le, vuoi per i non certo fa 
c ili rappo rti fra  g li «alleati», 
jugoslavi inclusi.

Era chiaro a tu tt i,  in fa tti, 
che l ’Ita lia  avrebbe dovuto 
«pagare» salata la sconfitta 
cui l ’aveva portata i l  fasci
smo che aveva invaso la Ju
goslavia annettendo la stes
sa Lubiana, ma era in  d i
scussione l ’entità  del «sacri
ficio» te rrito ria le .

Più che le vicende locali, 
sia pure dolorose, giocaro
no, nella delim itazione dei 
con fin i i calcoli dei «quat
tro  grandi», rappresentanti 
delle quattro  grandi poten
ze: USA, Gran Bretagna,
Francia e URSS.

L ’analisi delle vicende, di 
documenti e delle testim o
nianze è stata, al convegno, 
estremamente analitica: solo

la pubblicazione degli a tti, 
che si auspica possano usci
re al p iù presto, potrà fo r
nire un ’adeguata in form azio
ne sui lavori.

Presente in  numerose re
lazioni ed in terven ti la «que
stione slovena» della Slavia 
friu lana  (o Benecia). A lla 
conoscenza storica d i quegli 
anni ha portato un co n tri
buto anche un gruppo d i 
studio di «beneciani» che 
ha tra tta to  i l  tema: «L’atteg
giamento della popolazione 
delle V a lli del Natisone di 
fron te  alla questione nazio
nale». I l  gruppo d i studio ha 
operato ne ll'am bito  dello 
SLORI di Cividale ed era 
composto dal dott. Clavora, 
dal prof, don M arino Qua- 
lizza, dal dott. R u tta r e dal 
prof. Petricig.

A l convegno è stata le tta  
una sintesi dello studio di 
gruppo e la relazione del 
pro f, don Qualizza, lavoro 
particolarm ente apprezzato 
dai partecipanti al conve
gno.

Pubblichiamo per i nostri 
le tto ri un brano dello studio 
del prof, don M arino Qua
lizza, presentato al Conve
gno d i Udine.

...Noi partiamo dal fatto che l’ap
partenenza dei Beneciani all'Italia è 
un dato incontrovertibile; tanto più 
probante, in quanto ci viene docu
mentato anche da coloro che la vo
levano sotto la Jugoslavia. In que

sta realtà noi oggi dobbiamo vivere.
Se quanto detto è vero, altrettan

to noto è che questa popolazione è 
di origine e lingua slovena. Questo 
nessuno può negarlo, se non si 
vuole negare le realtà. Ne conse
gue la necessità di un approccio di
verso alla questione, non come è 
avvenuto nel passato: o italiani o 
sloveni. Ciò sarebbe contro la fun
zione storica svolta da più di un 
millennio dalla nostra popolazione.

Non tutti i popoli hanno le stes
se caratteristiche e la stessa sto
ria. Noi abbiamo una storia che si 
avvale del confronto e dell'incontro 
fra due culture. Male ha fatto il fa
scismo e coloro che ne hanno se
guito i metodi a voler eliminare per
fino la traccia di sloveno nella no
stra terra. Nè più fortunati sono 
stati gli sloveni, che si sono trovati 
di fronte a una dura anche se sub
dola opposizione della gente. E’ al
lora necessario cambiare politica, 
possibilmente nei termini seguenti.

Essere in Italia e perdere la lin
gua slovena sarebbe per noi un im
poverimento. Essere in Jugoslavia e 
perdere la cultura ital'ana, sarebbe 
un impoverimento esso pure. La 
storia ci ha messo in una posizione 
tale per cui siamo gli avamposti del 
mondo slavo verso il mondo latino. 
Dunque noi rinnoviamo la scelta 
dell'Italia per essere Sloveni. All'Ita
lia chiediamo la saggezza e l'aper
tura, perchè questa nostra scelta, 
che a nessun altro cittadino è ri
chiesta in pari modo, non coincida 
con la nostra eliminazione e spari
zione, oltreché culturale, anche fi
sica.

Purtroppo ci sono le premesse. 
Nel qual caso, ed è l'ora attuale, bi
sognerà scoprire con più vigore gli 
ideali della Resistenza. Mi pare che 
a quarant'anni di distanza, la storia 
qualcosa abbia insegnato a tutti. E' 
finito il tempo dei nazionalismi, ma 
non delle nazionalità, delle contrap
posizioni, ma non dell'incontro delle 
culture e delle civiltà».
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LA COOPERAZIONE VA AVANTI

APERTA LA NUOVA COOP NELLA ZONA  
INDUSTRIALE DI CIVIDALE

Po beneških vaseh

Dopo le cooperative e d ili
zie delle V a lli del Natisone, 
la cooperazione ha segnato 
ancora un punto con l'aper
tura del nuovo «Discount 
coop» presso la zona indu
stria le  d i Cividale lungo la 
statale 54. I l  negozio, f ru t 
to d e ll’impegno del com itato  
d i sezione d i Cividale, fa ca
po alla Cooperativa d i Con
sumo Lavora to ri Danieli che 
opera anche in  a ltre  zone.

Domenica 8 novembre i 
duem ila cooperatori del Ci- 
vidalese e delle V a lli del 
Natisone si sono tro va ti in  
massa con le autorità , g li 
in v ita ti e g li am ici ( poten
z ia li cooperatori essi pure) 
davanti alla Coop per l'inau 
gurazione ufficiale.

La presidente della sezio
ne, G iannina Cadau, ha 
aperto la f ila  dei discorsi 
(de l sindaco d i Cividale Pa
scolini, de ll’assessore regio
nale Renzulli, del presidente 
del Consorzio Industria le  e 
in fine  del segretario della 
Lega cooperative Renzo Ma- 
r in ig ) a i qua li ha porta to  i l 
lo ro  con tribu to  il  presiden
te dei cooperatori della S lo
venia, Vode. G li o ra to ri han
no tu t t i  espresso soddisfa
zione per l ’in iz ia tiva  spiegan
do quali sono g li ob ie ttiv i 
che la cooperativa d i consu
mo si pone: economici ( d i
fesa dei prezzi contro l ’in 
flazione) e sociali (la  par
tecipazione dei consum atori 
alla  d istribuzione, al con
tro llo  del mercato ed alla 
tute la del p rodo tto ).

Non sono mancati r ife r i
m enti a lla  cooperazione in 
ternazionale fra  F r iu li e 
Slovenia, sopra ttu tto  nella 
tavola rotonda d i sabato po
meriggio  7 novembre, svol
tasi presso la b ib lio teca c iv i 
ca d i Cividale. Questo aspet
to è stato particolarm ente  
sostenuto dal d ire tto re  del 
caseificio d i Azz.ida, Tropina,

Licof alla
Cooperativa
edilizia
Val Natisone

La cooperativa «Val Nati 
sone», sorta diversi anni fa 
per venire incontro alla do
manda di alloggi che si fa
ceva sempre più urgente an
che nelle Valli del Natisone, 
ha finalmente realizzato uno 
dei suoi primi impegni, cioè 
una serie di dieci alloggi a 
S. Pietro al Natisone.

Non è stato facile, soprat
tutto per gli ostacoli interpo
sti dalla vecchia amministra
zione comunale, dalle d iff i
coltà che sopravvennero in 
sede regionale e quindi quel
le derivanti dalla stretta cre
ditizia.

Giusta dunque la soddisfa
zione dei cooperatori, dei pro
prietari del nuovo complesso 
abitativo e dei dirigenti, per 
aver superato il lungo e tra
vagliato «iter». Venerdì scor
so 30 ottobre, si è avuto a 
Jeronizza il «licof» della coo
perativa «Val Natisone», al 
quale hanno partecipato i 
cooperatori ed i dirigenti del
la cooperativa. Su invito del 
presidente, prof. Paolo Venu
ti, hanno partecipato al festo
so incontro diverse persona
lità, fra cui il sindaco di S. 
Pietro al Natisone.

i l  quale ha indicato nella 
collaborazione con i  coope
ra to r i sloveni una grande oc
casione per valorizzare le 
V alli del Natisone. A lla  ta
vola rotonda ha svolto un 
im portante intervento anche 
i l  sindaco d i S. P ietro al 
Natisone che ha delinea
to l ’opera de ll'am m in is tra 
zione civica nel settore eco
nomico, entro i l  quale la 
cooperazione anche in terna
zionale ha una sua im po r
tante collocazione. Anche la 
recente in iz ia tiva  del merca
to delle castagne potrà  tro 
vare u lte r io r i sv ilupp i coo
perativi. Petricig, consigliere 
provinciale del PCI, dal can
to suo ha d im ostra to  i l  si-

Po devetih desetletjih sko
raj popolnega molka smo v 
nedeljo 8. novembra zopet s li
šali slovensko pridigo v stol
ni cerkvi sv. Justa. Tržaški 
škof Lovrenc Bellomi je nam
reč daroval zahvalno mašo v 
slovenščini, obred, ki ga tr 
žaška stolnica še ni doživela. 
Po nekajletnem postopnem 
uvajanju slovenščine v sto ln i
co sv. Jušta, najprej po zaslu
gi nadškofa Cocolina (ki je bil 
zaradi tega deležen protestov 
pri italijanskih vernikih) in 
nato škofa Bellomija, je bila 
to prva slovenska maša: V 
zadnjih dveh letih je bila nam
reč slovenščina prisotna z ne
katerimi berili ob pomembnej
ših cerkvenih slovesnosti in s 
slovenskim božičnim koncer
tom.

Nedeljska zahvalna maša je 
bila nadvse slovesna. Pobudo 
zanjo so dali slovenski duhov
niki, ki so predlagali škofu 
Bellomiju, naj daruje maše za 
slovenske vernike v stolnici, 
to je v cerkvi, kjer je škofov 
sedež: škof Bellomi je, kot je 
bilo v nedeljo izrecno poda
rjeno, predlog z veseljem 
sprejel. Tudi izbira priložno
sti za to maševanje ni naključ
na: šlo je, kot že rečeno, za 
zahvalno mašo, na kateri se 
kmetje zahvalijo za letni pri
delek.

V nedeljo so slovenski v rt
narji s Kolonkovca prinesli v 
velikih jerbasih v dar letošnji 
pridelek: povrtnine, vino, žga
nje: ženske iz Skednja, praz
nično oblečne v narodnih no
šah, pa so prinesle doma pe
čeni kruh. K slovensnosti tre 
nutka so prispevali svetoivan- 
ski cerkveni pevski zbor in pa

gnificato  po litico  generale 
che assumono in campo re
gionale le in iz iative econo
miche d i carattere in terna
zionale che, a vario livello, 
si vanno attuando nel te r r i
to rio  della provincia  d i Udi
ne: uno sbocco positivo per 
le zone d i confine e per la 
economia friu lana  in gene
rale.

I l  dott. N ino  Ciccone ha 
invece denunciato g li osta
co li che certe forze p o lit i
che continuano a frapporre  
ad un p iù celere sviluppo  
economico delle V a lli del 
Natisone.

Num erosi g li a lt r i in terve
nuti, che lo spazio non ci 
permette d i citare.

skavti in skavtinje, ki so se 
zvrstili ob srednji ladji v špa
lir. Škofova pridiga —  seve
da v slovenščini —  je bila v 
celoti posvečena pomenu zah
valne nedelje.

Nedeljska slovesna maša 
pa ima še globlji pomen. O- 
menili smo že, da slovenske 
pridige pri Sv. Justu ni bilo 
vse od leta 1891. Najprej dol
go obdobje iredentizma, nato 
fašizem, po vojni pa šovini
zem in nacionalizem, to so bi
li vzroki, da slovenščina dol
go desetletje ni imela vstopa 
v tržaško stolnico; še več, da 
je bila cerkev sv. Justa kraj, 
na katerem je plapolal «trico
lore» in oznanjal «neoporeč
no italijanskost Trsta». Pesem 
je pela: «Le ragazze di San 
Giusto, cantan tutte con ar
dore, o Italia del mio cuore». 
In še druge pesmi, ki so 
vzbujale čut italijansksega pa
triotizma, so se sklicevale 
prav na stolnico sv. Justa, ki 
je bila v tem pogledu simbol. 
Eden izmed simbolov, kjer ni 
bilo prostora za nič, kar bi ne 
bilo neoporečno italijansko.

Tržaška cerkev je že pred 
nekaj leti obrnila stran v 
knjigi svoje zgodovine in ubra
la pot odprtosti in enako
pravnosti. Nedeljska maša je 
bila nadaljnji dokaz, da je res 
tako. In bila je to.vvsehaspek- 
tih slovesnosti, vendarle «na
vadna» maša, brez poudarja
nja «izrednosti» tega dogod
ka, saj je povsem naravno, da 
škof na svojem sedežu sprej
me darove svojih vernikov.

In, ker so ti verniki Slo
venci, da se ob tem srečanju 
pogovori v njihovem materi
nem jeziku.

O dpravili smo se iz Špe- 
tra Slovenov, -avtom obilski 
korak naprej p ro ti najm anj 
tisoč let stari beneški vasici 
Ažli, k je r tako ponosno in 
ostro p rod ira  v zračne v iš i
ne nje zvonik s svojo got
sko koničasto ostjo.

Tu v Ažli smo zavili vo 
zilo na levo v ustje  Sovode- 
njske doline. N a jp re j smo 
srečali na svojem «obhodu» 
prijazno vasico K lenje, v 
ka teri se je ro d il in  ž iv i se
dan ji na jbo lj napredni slo
venski špeterski župan F ir 
mino M arin ig.

Pol drug i k ilom eter na
prej te pozdravi, na levi 
strani široke obvoznice, sta
rodavni zaselek Tarpeč, ki 
je  v zadnjem času ostal ma
lodane brez naseljencev, saj 
je tu po zadnji dolgi z im i 
«matilda» pokosila mnogo 
še nedopolnjenih ž iv ljen j.

Kakih osemsto metrov 
navzgor p ro ti M a ta ju rju  
pride človek f  sporadično 
grajeno slovensko vaščino 
Kočevar in  še lovski strel 
naprej se znajde v Cedronu, 
odkoder vodi desni odcep v 
Brdca, naravnost pa v So- 
vodnje pod M ata jurjem .

Tu v gostišču p r i mostu 
smo sp ili čašico pristnega 
beneškega vinca, oskrbeli s 
cigareti in  se odprav ili p ro ti 
Jeronišču, k i leži čisto ob 
vznožju našega «OČAKA».

Predno smo vs top ili v av
to se nam je  v Sovodnjem 
p rid ru ž il šestinpedestletni, 
zelo vita len domačin, Guštin 
iz Mašer. Vožnja po te j ko
t lin i nam je  p r i srcu vzbuja
la napete radostne spomine 
iz NOB, saj smo med zadnjo

vojno mnogo «pregozdrari- 
li» po teh h r ib ih  in dolinah.

Sredi Matajurskega pobo
čja, kakor v obm orskih 
k ra jih  gosto ograjeni S tr in i
ci, smo se po levem odcepu 
zapeljali do prave partizan
ske vasice Pečnje k je r nas 
je naš tovariški veteran Ber
to Kocjančič, s svojo samo 
poleti številno družino, spre
je l s pojačano top lino. Takoj 
je  odrp l ku te ljko  in nazdra
vil z željo, da b i ga naj nek
dan ji partizani obiskali po
gosteje. Nekje ob če trti u r i 
popoldne smo se spet v rn ili 
v S trm ico, še dva in  pol k i
lometra navzgor pa smo 
p riš li v drugo večjo partizan
sko vas M ata jur. Za trenu
tek smo se na pokopališču 
tiho p ok lon ili pred spome
n ikom  padlim  partizanom 
različnih narodnosti (največ 
Slovencev), na katerem je 
častno zapisan poimenski 
seznam pokopanih tovarišev.

Takoj zatem smo se pred 
cerkvijo  srečali z znanim 
beneško - slovenskim duhov
nikom  Paskalom Gujnom, 
ki nas je  silne gosto ljubno
sti povabil pred svoj stan 
in tako j napolnil vsakemu 
svoj kozarec vinskega soka. 
Nato se je p rid ruž il tud i 
m ladi slovenski župnik iz 
Tarčmuna Božo Zuanella. 
Vnela se je med nami im 
provizirana razprava o na j
različnejših narodnostnih in 
ku ltu rn ih  problem ih bene
ških Slovencev, katera se n i
ko li ne zaključi, le prekine 
se in nadalju je  ob vsaki p r i
ložnosti in  vsepovsod, k je r
ko li se srečamo vneti bene
ški narodnjaki.

Iz M a ta ju rja  nas je  Gu 
štin iz Mašere povabil v 
svojo rodno vas, k je r smo 
b ili leta 1944 izvedli v šoli 
zelo uspeli in vesel p a rti
zanski m iting. N i nas zani
malo, da b i tok ra t zašli v 
gostilno med vinske p r ija 
telje, obiskali pa smo p a rti
zansko hišo «pri Gorcovih». 
Tu so nas najpre j okregali, 
češ, da jih  obiščemo, le na 
dolge živ ljen jske dobe. Zvo- 
hali so, da smo im eli v avto
m obilu harm oniko in kazalo 
ni drugače kot, da jo  zaigra
mo. Ob p rilju b lje n ih  zvokih 
B irtičev ih  glasbenih rok se 
je  pri Gorgovih takoj zbralo 
številno občinstvo. Ža nav
zoče Mašerovce se je  pričelo 
velikansko veselje, katerega 
so, na tako nepričakovani 
naravni način, deležni le 
redkokdaj. Pričelo se je  ma
lone koncertno prepevanje 
in vriskanje, a čudovito in 
z gorečo vnemo, je mnoge, 
zelo stare beneške pesmi 
prepevala Gorcova hišna go
spodinja Veronica. N a jra je  
smo poslušali prav n jo, ker 
nas je presenetila, da zna še 
dandanes tako lepo in  nav
dušeno prepevati stare be
neške in stare splošno-slo- 
venske narodne pesmi. N a j
manj tr ik a r t je  «uglasila» t i 
sto «Ljubljanca L jub ljanca 
je  lepa dolga vas». Iz njene 
vneme, izražene v napevih,

Beri in širi 
Novi Matajur

moremo zanesljivo sklepati, 
da nosi vse ž iv ljen je  v sebi 
velikansko ljubezen do svoje 
rodne grude Benečije, do 
vsega slovenskega ljudstva 
in do vseslovenske zemlje od 
zahoda do vzhoda.

S kroženja po b ližn jih  be
neških vaseh naše strani Ma
ta ju r ja  smo se v rn ili pozno 
v noč, zelo zadovoljn i in  na
brani svežih moči za nadalj- 
ne delo.

Dokler bodo beneški Slo
venci rad i prepevali svoje 
narodne pesmi, to liko  časa 
bodo živeli ko t p ris tn i in 
trdoživ i slovenski rod.

Anton B irtič  - Mečana

Končano 
zasedanje 
<c Dante 
in slovanski svet»

Znanstveni simpozij «Dan
te in slovanski svet» je ve
lik prispevek k zbliževanju in 
poglabljanju kulture in prija
teljstva Jugoslavije in Italije 
med vsemi slovanskimi naro
di. To je soglasna ocena sre
čanja, ki ga je pod pokrovite
ljstvom predsednika SFRJ 
Sergeja Kraigherja in italijan
skega predsednika Sandra 
Pertinija organiziral razred za 
sodobno književnost pri jugo
slovanski akademiji znanosti 
in umenosti iz Zagreba. Na 
simpoziju so poslušali več 
kot 90 referatov o vplivu, po
vezanosti in navzočnosti Dan
tejeve pisane besede v posa
mezni slovanski književnosti. 
Prevladovala je splošna oce
na, da je bil velik pesnik s 
svojo poezijo nenehno nav
zoč in je vedno navzoč v slo
vanskih kulturah.

NOV KULTURNI DOM ZA SLOVENCE V GORICI

V petek 27. soboto 28. in nedeljo 29. novembra so 
bile v Gorici velike svečanosti za otvoritev novega 
slovenskega kulturnega doma. Svečanosti so se ude
ležili pomembni predstavniki oblasti iz dežele Furla
nije Julijske-krajine in Slovenije. Več v prihodnji šte
vilki.

NOVA FABRIKA POD AŽLO

V sredo 25. novembra so odprli na področju špetrske 
občine - blizu Ažle - tovarno VEPLAS, ki je bila zgrajena 
z mešanim kapitalom Furlanije in Slovenije. Le ob isti 
svečanosti so položili temeljni kamen fabrike 
«HOBLES». Več bomo pisali čez 15 dni.

VERSKO SREČANJE NA STARI GORI
V soboto 21. novembra je bilo veliko versko srečanje 
med Furlani in Slovenci na Stari Gori. Navzoča videm
ski nadškof Battisti in škof iz Kopra Jenko. Somaše- 
valo je nad 70 slovenskih in furlanskih duhovnikov. 
Slavnostnega srečanja se je udeležilo par tisoč ljudi. 
Sklenili so, da bo to versko srečanje postalo tradicio
nalno. Več o tem v prihodnji številki.

» S i «
Mešani pevski zbor iz Kobarida poje na svečani otvoritvi spomenika Si
monu Gregorčiču na Vršnem (foto: Oskar iz Kobarida)

PO DEVETDESETIH 
SLOVENSKA PRIDIGA

SV. IUSTA
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S p e t e r

Novi dom za te stare košta an milijardo lir

Od sobote 14. nov. im a jo  
u špe tru  nov, m oderni dom 
za te stare. Dom nosi ime 
Giuseppe Sirch, bogatega 
moža, k i je  b iu  ro jen  u Sv. 
Lenartu. Nova hiša kosta 980 
milijonov lir, malomanj en mi
lijard

O dparli so jo  u soboto 14. 
novembra, ko t smo že zgo
ra j napisa li in  je  b la  za vse 
ljepa fešta, posebno pa za

Sabato 24 ottobre, in presenza 
di molti ospiti di riguardo, il sinda
co e i  consiglieri ael Comune, di
rigenti di gruppi fo ik loristio i locali 
e rappresentanti della Assemblea 
com unale della Comunità Italiana 
di Fiume, ha avuto luogo a Medea, 
grazioso paese del nostro Friuli, 
una simpatica manifestazione cul
turale di cui erano protagonisti i 
m inicantanti: 18 solisti, il coretto 
nonché la valida orchestra diretta 
da Severino Stefanoich.

Quella di sabato 24 ottobre era 
la prima uscita in Italia dei mini- 
cantanti della Comunità degli Ita
liani di Fiume, con la quale vole
vano restitu ire la visita ai loro pic
coli amici del «Sin Furlans» (già 
acclamatissim i sul podio degli Ita
liani di quella città).

A Medea numerosissimo il pub
blico in sala (tanto che il sindaco 
Franco Stacul ebbe a dire nel suo 
saluto che «questa sala avrebbe 
dovuto essere allargata per poter 
contenere le persone che hanno vo
luto assistere al successo dei d i
c io tto  so lis ti del core tto»).

Come sopra accennato, molti gli 
ospiti di riguardo, tra i quali abbia
mo notato Lucijan Benolic, conso
le di Jugoslavia a Trieste; Albert 
Petrc presidente della commissio
ne per le nazionalità, 11 quale, rap
presentava anche l'assemblea co
munale di Fiume, in assenza del 
Vice-presidente Anton Lenac, che, 
dispiaciuto, non ha potuto parteci
pare alla memorabile serata che i 
m ini-cantanti fiumani hanno offer
to a tu tti i cittadini de ll’ospitalissi
mo paese di Medea. Tra i presenti 
vogliamo menzionare, oltre al sin
daco Franco Stacul, i consiglieri 
del comune, della «Pro Loco», d iri
genti del gruppo fo lk lo ris tico  «Sin 
furlans», il presidente e il segreta
rio, Peter Lasič e Stanko Forna- 
saric della comunità di Vrtojba; di
rigenti della Comunità degli Italia
ni di Fiume con a capo il presiden
te Ettore Mazzieri, nonché d ir i
genti della SACO «Fratellanza» e 
numerosi rappresentanti della stam
pa, radio e TV.

Prima di dare inizio all'atteso 
spettacolo sono entrati in scena, 
per primi, i bambini del «Sin fur
lans», i quali hanno voluto salutare 
i loro... colleghi, con una danza a 
tempo di valzer. Poi un simpatico 
in tervento di Natalina Lorenzut 
che ha ricordato ai suoi concitta
dini le amichevoli accoglienze che 
il pubblico fiumano ha riservato al 
primo debutto a Fiume del loro pre
paratissimo ed eccellente gruppo 
a rtis ticocu ltu ra le

Un breve discorso di saluto da

naše te stare, k i bo jo  im  je l 
bu j parje tno  an m oderno 
hišo.

Na sim patičnem  manife- 
stacionu se je  šindak Giusep
pe (F irm in )  M a rin ig  zahva- 
lu  vsem tis tim , k i so pom a
gali, da so lahko u  špe tru  
zg rad ili nov dom  za te sta
re, ka r je  b luo  potrebno, ker 
je  b iu  te star «ricovero» po 
škodovan od potresa lje ta  
1976.

parte del sindaco Franco Stacul e 
quindi il programma vero e pro
prio svoltosi sul largo palcosceni
co ornato da piante e fiori, dalle 
bandiere dei due paesi: Italia e Ju
goslavia con sul fondale la scrit
ta in italiano, sloveno e nel dia
letto friu lano «Benvignus a Mi- 
cea» «Benvenuti a Medea » «Dobro
došli v Medejo») Man mano che 
i mini-cantanti si presentavano al 
proscenio venivano salutati con 
larghi applausi ripetutisi alla fine 
di ogni canzone.

Sulla ribalta si sono poi presen
tati Ettore Mazzieri, A lbert Petrc, 
Giulia Santic, e Bruno Picco per 
la consegna - scambio di doni ef
fettuati prima dal presidente della 
Comunità e poi dal sindaco di Me
dea. Q uest'ultim o ha consegnato 
una magnifica targa con questa 
dedica: «All'Assemblea Comunale 
di Rijeka con sentimenti di fra
tellanza ed amicizia tra i popoli» e 
l ’altra diceva: «Al compagno Albert 
Petrc Presidente della Commissio
ne per le nazionalità del Comune 
di Ri|eka con fraterna amicizia». 
Ambedue le targhe erano firm ale 
da Franco Stacul - sindaco di Me
dea.

Dopo una poesia reoitata dal sim
paticissimo Luca (la Mascotte dei 
«Sin furlans») assieme alla sua 
coetanea Marta, questi hanno con
segnato nelle mani di due m ini
cantanti un canestro di fiori. I pic
coli fiumani, a loro volta, hanno 
offerto un dono ricordo ai nuovi 
piccoli amici di Medea.

Una pergamena è stata conse
gnata alla poetessa Doralice Zor- 
zenon - Russian che, con squisita 
gentilezza ha composto una poesia 
per gli amici di Fiume. Merita far 
conoscere il testo che dice:

«Stringiamoci le mani - o cari 
miei Fiumani - e se dobbiam la
sciarci - sarà coirabbracciarci. - Se 
abbiam ora un confine - mai non 
sarà la fine - del nostro grande af
fetto - che abbiamo per voi nel 
petto - Ci deste voi l’onore - di tan
te liete ore - che mai non scorde
remo - che sempre care avremo - 
La cosa più ambita - sarà che nel
la vita - spunti per noi l'aurora - di 
ritrovarci ancora - Un rivederci - 
non un addio - sia questo il ver 
desio - E omaggio a voi dovuto - 
a FIUME, un bel saluto».

L 'incontro e la collaborazione 
culturale tra Medea e Fiume con
solida l’amicizia tra le genti di 
frontiera e dovrebbe essere d'esem
pio ad altri centri e comunità che 
vivono in questa parte del mondo.

Da so lahko zg rad ili m o
derno hišo za te stare, k i bo 
lahko sprejela kak ih  60 s ta r
čkov iz vseh naših dolin , so 
pom agali dežela (naša re 
g io n i in  repub lika  S. M a ri
no, Gorska skupnost Nedi- 
ških  dolin, Zveza ita lija n 
sk ih  in d u s tr ij cev, Narodna 
banka (Banca Popolare) iz 
Čedada, Kom una Thiena in  
M arano V icentino, Piccolo 
d i Trieste, Ente F r iu li nel 
mondo, in  od družine Sirch.

Na oerim on iji, k i je  s iedi
la odp a rtju  hiše, je  govorila  
za šindakan M arin ičan  celo 
varsta lju d i: E lio  Coren, 
predsednik Hiše, predsednik 
Gorske Skupnosti Giuseppe 
Chiuch, deželni konse lir Ro
mano Specogna, m in is te r za 
d je lo  iz S. M arino  Giuseppe 
della Balda, deželni odbor
n ik  Renzulli in  d ire k to r od 
lis ta  « F riu li nel Mondo» O t
tavio Valerio.

Po govorih  so si p riso tn i 
ogledali hišo in  potlé  je  
b luo nekaj dobrega parpra- 
vjeno za pod zob. š indak 
M arin ič  je  iz ro č il spom insko 
p laketo predsedniku p o č itn i
ške hiše Corenu. Na cerimo- 
n i j i  so b li, med drugim , tu 
d i Lorenzo Pelizzo, k i je  
predsednik od Banca popo
lare iz Čedada in  profesor 
M ario  Chenello, odborn ik  
(ašešor) za socialne p rob le 
me iz kom una Thiene.

Lepo in  dobro za tiste  sta
re, k i bo jo  m u o rli ž iv je t u 
te j h iš i in  tu d i m i se zahva
lju je m o  v im enu naše skup
nosti vsem tis tim , k i so da
l i  k o n tr ib u t, da so lahko 
zgrad ili u špe tru  tako lep in  
m oderni p oč itn išk i dom za 
naše te stare, a naši te s ta ri 
im a jo  še zm je ra j u  spom inu 
in  v srcu naš star pregovor: 
«Božji domič, če ga n i ku  an 
bobič!».

D R E K A
KRAJ

Tragična smrt še mladega 
moža

U petak 6. novembra zve
čer je  zgubu ž iv ljen je  na cje- 
sti, b lizu  njega ro js tne  vasi, 
Venceslao P rapotn ich  (Ven
ce lj) s ta r 67 lje t. Pelju  se je

Rajnik Vincenzo (Vencelj) Prapotnich 
iz Prapotnice

z m o to rinam  in  se ne vje 
kakuo je  ratalo, da je  zale- 
teu u  tra to r. Vencelj je  b iu  
štengarjove družine iz P ra
potnice, a je  b iu  oženjen v 
K ra ju . Zadnja lje ta  je  živeu 
z ženo v Cervignanu, pa tu 
d i p r i sinu v Corno d i Ro- 
sazzo. B iu  je  penzionan iz 
Belgije, ke r je  d je lov puno 
cajta u  be lg ijansk ih  m in ie- 
rah. Njega pogreb je  b iu  u 
nedeljo 8. novem bra p r i De
v ic i M a r ij i na K rasu. N aj 
gredo d ruž in i in  ž lah ti naše 
sožalje.

Rajnik Antonio Chiuch - Matajurcu 
iz Hrastovjega

S V . L E N A R T
HRASTOVJE

U pand je jak zvečer je  u- 
m aru u čedajskem šp ita lu  
Chiuch Anton io  - Tona M a
ta ju rcu  iz  naše vasi. Im eu je 
80 lje t.

Njega pogreb je  b iu  par 
Sv. Lenartu  v sredo 18. no 
vembra.

B iu  je  pošten mož, dobar 
kum et in  skarban gospodar 
in  ko t tajšnega bomo ohra
n il i u venčnem spominu.

V neki oddaljeni deželi je  
živeu m lad mož, k i zavojo 
njega moči n i imeu para na 
svjetu.

Nosu je zasabo palco, k i 
je pezala stuo kvintalu. Tale 
palca pa n i bla samuo tež
ka, m jela je  u sebe tud i taj- 
šno čarovno, magično muoč, 
da je  naredu iz nje, kar je 
teu in želeu.

M lad mož —  al če čjete 
puob — se je u ro jstnem  
k ra ju  dolgočasil, z njega mo
čjo n i vjedeu ka j d je lat, za- 
tuo se je  odločil, da puojde  
po sv je t e iskat njem u par- 
m jerno dje lo an kompanijo. 
Takuo je njekega dne poz
dravu use domače in šu na 
pot.

Puob je  hodu iz kra ja  v 
kra j, iz dežele v deželo, a 
n ik je r n i ušafu njemu spo
dobnega dje la in kar je  nar- 
bu j želeu, njemu spodobno 
kom panijo, njega par, kar 
se p ravi človjeka takuo moč
nega, kot je biu on. B iu je 
že obupu in šele kadar je  
paršu u deveto deželo, je na- 
leteu na srečjo. Na odpar- 
tem po lju , pod sjenco vič 
stolet starega in debelega do
ba je  videu mladega puoba —  
imeu je  ja  al ne njega lje ta  
—  k i je  mernuo in dolgoča
sno kadil fa jfo  (p ipo), k i je 
pezala stuo kvintalu. Sami 
si m orte m is lit, s kajšnim  
veseljem se mu je parbližu. 
Paršu je  za njega harbat, 
brez da b i ga te d rug i za- 
merku. Ustavu se je  in spre- 
govoriu: «Dobar dan in zdra
vo».

«Zdravo in dobar dan!» 
mu je odguoriu fajfač.

«Kaj djelaš tle?».
«Dolgočasim se in p ipo ka-

U zadnjem num erju  Nove
ga M a ta ju r ja  smo napisali, 
da sta praznovala srebam o 
poroko Ivo  C ra in ich in  Ju r
man Rina iz K ra ja . Poveda
l i  smo, da j im  je  hči G raziel
la za pet dni po n jih  novi 
o jce ti šenkala parvo navuo- 
do M artino . Tata je  Sosterò

dim , ka j ne vidiš? Če p ih 
nem v te, te m oja sapa po
nese stuo k ilom etru  deleč!» 
mu zagrozi, ne da b i uzdi- 
gnu, znižu, nagnu, al pa 
obarnu glavo. Ga n i videu u 
obraz.

«Se ne bo jim  tojga p iha
n ja !» se mu je  prišlec za
smejati in vargu stuo kv in 
talu težko palco pred anj. 
Te d rug i je zaskočnu, kakor 
da b i ga bla pikenla kača v 
rit.

Sada sta si lepuo pogleda
la v oči, dugo cajta sta se 
gledala, se zasmejala in se 
tesnuo objela. Zastopila sta, 
da sta podobna, oba močna, 
da sta tovariša, k i muorata  
kupe živjet.

T is ti s težko magično p a li
co mu je  povjedu, zakaj je  
zapustu dnom. Povjedu mu 
je, da je  prehodu že devet 
dežel s troštam, da bo uša
fu  kajšnega njemu enakega, 
kompanjanega.

«Biu sem že obupu, a sa
da sem veseu, da sem te 
ušafu».

T is ti s fa jfo  mu je povje
du, da je njega štorja  g lih  
taka in kadar sta govorila  
še o drugih podrobnostih, 
sta zvjedela, da sta šla g lih  
tis t dan od doma, samuo 
vsak od drugega konca 
sveta.

«In sada?» vpraša tis t s 
palico.

«Sada? Sada bom tvoja  
sjenca, kamar greš ti, grem  
tud i jaz».

Lepuo b i bluo ušafat naše
ga trečjega tovariša, kompa- 
nja». Je uzdihnu t is t i s pa
lico.

«Al misliš, da je? M isliš, 
da ž iv i te treč ji, nama

Giacomino in  ž iv ita  z Gra- 
z ie llo  v Čedadu.

Na s lik i v id im o  m lado m a
mo Graziello, ta ta  Giacom i- 
na, k i d rž ita  v naroč ju  m alo 
in  lepo M artino , ka te ri želi
mo puno sreče v ž iv ljen ju , 
k i ga im a pred sabo.

enak?».
«Nekaj m i p rav i v srcu, da 

živi!».
«Potle pa pojd im a ga 

iskat, če je, če rjes živi, ga 
že kje odkrijem a a li sreč ja 
ma». Še enkrat sta se obje
la in šla naprej.

Sta hodila in prehodila  še 
drugih devet dežel. Njekega 
dne —  za puno cajta potle  
— ko sta se srečjala, sta se 
ustavla na ve lik i ravnini, 
na š iro k i p lan jav i in od trud- 
nost zaspala pod sjenco de
belega orjeha. No malo p re j 
ko je šlo sonce za brieg, jih  
je  zbudiu iz spanja an stra- 
šan, ve lik vjetar, da je oreh 
streslo do koranin. Skočila  
sta pokonou in  videla, da 
j im  je splula nad glavo na 
debela želiezna žoga (bala), 
k i je  pezala nad stuo kv in 
talu.

Cabnu jo  je  biu an mlad 
puob —  ku ona dva — , k i se 
j im  je  bližu iz b ližn je hosti.

«Kaj strašiš lju d i, pote
puh!» sta mu jala, kadar je  
paršu do n jih .

«Zaprita gobac, čene bota 
plu la  ku tista bala, k i sem 
jo  p re j cabnu!» j im  je  po- 
trucu.

«Jaz se te ne bojim !» je 
ja ti parvi, parjen za palico, 
k i je pezala stuo kv in ta lu  in 
jo  uzdignu.

«Tudi jaz se te ne bojim !»  
odgovori d rug i in utakne v 
usta fa jfo , k i je pezala stuo 
kvintalu.

Te tre č ji jih  je  debelo gle- 
dau. Ostau je  brez sape.

«Božja Madona, ma potle  
sem zavojo vaju dvjeh preho
du devet dežel, da b i se sre- 
čjau z vama!».

(nadaljevanie p rih od n jič )

Venerdì 4 dicembre - ore 20 
S. PIETRO AL NATISONE (sala consiliare)

2a CONFERENZA DELLA SERIE «OBIETTIVO SALUTE» 
«Unità sanitaria locale: per una diversa 

gestione della salute»

Interverranno:
Luigi Roncalli (Presidente de ll’U.S.L. di Cividale) 
Nedo Trombetta (coordinatore de ll’U.S.L.) 
Giuseppe Chiuch (Presidente Comunità Montana 

Valli del Natisone)
Fabio Bonini (Sindaco del Comune di Grimacco)

V petek 4. decembra - ob 20. uri 
V ŠPETRU (v občinski dvorani)

2. KONFERENCA VRSTE «NAMEN ZDRAVJE» 
«Domača sanitarna skupnost: za drugačno upravljanje

zdravja»

Zveza beneških žen

Minicantanti fiumani restituiscono la visita 
ai loro amici d i Medea.
Il pubblico entusiasta per lo spettacolo 
offerto

PISE
PETAR
M A TA JU R AC
I. Trije m ožje najbolj močni na Svetu

W x - '
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KAJ SE JE ZGODILO PO NAŠIH DOLINAH

BOUTIQUE čEDAD - dividale
S tre tta  B. de Rubeis 18

< \ °
A® Liquidazione totale 

con forti ribassi su tutti gli articoli
per rinnovo locali

Razprodaja
z izredno znižanimi cenami na vseh artiklih 

zaradi obnove poslovnih prostorov

Šenke za Božic našim te 
starim  v počitniškem domu 

(rikoverju) v Špetru

Mislimo, da napravimo 
dobro, humanitarno gesto, 
če zberemo no malo dena
rja za Kupiti božične Šenke 
za naše te stare, ki živijo u 
Rikoverju u Špetru. «Novi 
Matajur» odpira akcijo z 
50.000 lit.

Dobrotniki lahko pošlje
jo po pošti ali pa direktno 
dajo svojo podporo na na
ši redakciji: Novi Matajur 
Čedad - Cividale, stretta 
De Rubeis, 20 - tel. 731190 
Dobrotniki, pohitite, Božič 
je blizu!

BENEŠKA FOLKLORNA SKUPINA 

Plešemo VSAKO SABOTO

od 20.00. do 21.30. 
v Čedadu, na društvu «Ivan Trinko»

Imamo «meštro», ki nas uči, in «meštra» harmonika- 
rija, ki nam gode. Smo 'na liepa kompanija, če češ 
prid an ti, te navademo potresavko, počotavko an še 
druge plese.
Moreš al telefonai čez tiedan - 731386 - (vpraši Ma
rino), an če ne prid tu saboto.

Te čakamo!

edilvalli
di DORGNACH RINO & C. s.n.c. 
SV. LENART -  Tel. 0432 - 723010

Stalna razstava 
Esposizione perm anente

ČEMUR -  S. LEONARDO

Vendita m ateriali per l'edilizia  
Prodaja gradbenega materiala

V zadn ji š tev ilk i Novega 
M a ta ju r ja  smo napisali, da 
sta se poroč ila  v cerkv i Sv. 
Ivana na Tarčm unu Petar 
T rinco  - P je rnu  iz Tarčm una 
in  Isabella  Coren iz špetra. 
T akra t smo vam  povedali, 
da sta noviča razdajala bom 
bone v žb rinč jah  in  sada 
vam to  našo trd ite v  dokazu
jem o s fo to g ra fijo .

Radi o b jav ljam o  tu d i fo 
to g ra fijo  m lad ih  noviču in  
j im  vsi šeenkrat voščimo vse 
dobro v n jih  skupnem ž i
v ljen ju .

K o t smo že pisa li, sta se 
v soboto 12. septembra po
roč ila  na Lesah Jole M arin ig  
iz N ovih  hiš «V ille  d i mez
zo» in  Bresciani P ie tro  iz Go

rice.
Sada ob jav ljam o s liko  no

viču in  j im  ponavljam o na
še na jbo ljše  voščila.

(Venezuela) in  ko se je  var- 
nu, se je  spet, lo tu  doma ku- 
metuškega djela. U m aru je 
zavojo nesreče. Nekaj dn i 
p re j je  ponoči padu u  K ra 
va rju  u n jeko landrono, na 
m jestu, k je r sta se že dva 
ubila. L ju d je  se uprašajo, 
ka j čakajo za postavit 
željezno ograjo. Še kajšnega 
mrtvega? Od ka r je padu u 
prepad, T on in  n i paršu vič 
k  sebe in  telesne poškodbe 
so m u povzročile sm rt.

Res puno lju d i ga je 
sprem lja lo  k zadnjem u po
č itku  v nedeljo 15. novem 
bra  na b r ito fu  Sv. Lenarta, 
ker je  b iu  bardak in  spošto
van mož.

Eno leto an pu od tega je 
um arla  še sestra Anna, k i je 
b la poročena u K ravar, ta- 
kuo da so u k ra tkem  ca j  tu  
š li na d rug i svjet t r i je  od 
Bosove družine.

D ruž in i in  ž lah ti naj gre 
naša tolažba.

GRMEK
DOLENJE BARDO

Tarnjeva pot našega djeluca 
Zbuogam, parjateu Bepič

Ga ne bom o vič v ide li, ne 
žalostnega ne veselega Bep- 
č ja  Viznega iz Dolenjega 
Barda, človeka, k i je  im e l 
rad  vse l ju d i telega sveta, ka

ko r so im e li njega rad i vsi 
tis ti, k i so ga poznali.

Bepič Vizen - Giuseppe 
Vogrig za anagrafe, je  puno 
pretarpeu u njega —  re la 
tivno  kratkem  ž iv ljen ju . Pot 
njega ž iv ljen ja  rjes  n i b la 
posuta z rožicam i. R odiu se 
je  1924 leta, u d ruž in i, k i n i 
im  je la  kruha, ko t puno na
ših d rug ih  družin. K adar je 
imeu 19 lje t, so ga p ok lica li 
h sudatam ( 1943 1.) Ob ka
p itu la c iji I ta li je  je  b iu  u V id 
mu, k je r so ga Nemci u je li 
in  odpe lja li u koncen trac ij
sko taborišče (Campo di

KLODIČ

Po dvajsetih letih spet od- 
parta farmacija

Pred 28. le ti je  b la parvi- 
k ra t odparta u  K lod iču  fa r 
m acija. K onkorš za jo  od- 
p rie t, je  b iu  dobiu  dr. A lfon 
so V ile lla  iz Im o le  (B a ri) . 
Farm acija  je  služila ljudem  
iz treh  kom unov: Grmek,
Dreka in  Srednje. Potem, ko 
je  šu p roč dr. V ile lla , so fa r 
m acijo  zaparli in  to je  že vič 
ko t dvajset le t od tega.

Sada jo  je  spet odparla dr. 
M uzzo lin i Valentina, k i je  do
ma iz Magnano in  R iviera. 
Farm acija  se nahaja v pre- 
fab rika tu , na d rug i s tran i 
mosta, ob cesti, k i pelje v 
Hostne Dr. Valentina M uz
zo lin i, dobrodošla med na
šo skupnost.

concentram ento ) v Nem 
čijo .

Težko si je  rešiu ž iv ljen je . 
K adar je  paršu damu, spet 
n i b luo d je la  in  kruha. Tud i 
njega je  čakala po t em igra
cije.

Uzeu je  valižo in  šu na 
d je lo  u F ranc ijo . U F ra n c iji 
je  d je lu  v ič lje t u  m in ie ri 
karbona, dok j er n i im eu hu 
de nesreče na d je lu.

Zm astilo  m u je  roko. Sle
dile so operacije za opera
c ijo , a roke m u niso m ogli 
vič reš iti. Nastale so celo 
kom p likac ije  v obtoku krve, 
takuo da ga je  stalno bo lje la  
glava. Postal je  ve lik  in va lid  
dela in  da li so m u tu d i do- 
bar penzion, od katerega — 
lahko rečemo —  so uživa li 
usi p a r ja te lji in  neparja te lji. 
V ičk ra t je  b iu  rekoveriran  
u čedajski in  v idem ski špi- 
tau.

U to rak  17. novem bra z ju 
tra  pa je  za k lju č il svojo k r i 
ževo pot v videm skem  špita- 
lu. P r ija te lji smo ga sprem 
lja l i  k zadnjem u poč itku  na 
leški b r ito f, u sredo 18. no 
vembra popudne.

Rancega Bepcja bom o vsi 
oh ran ili u lepem in  večnem 
spominu.

SV. LENART

Podbonesec

JEŠIČJE

V dveh dneh dva pogreba iz 
ene družine

V soboto 14. novem bra so 
podkopa li na b r ito fu  Sv. Le
narta  N ata lina  Bosovega 
(N a ta lino  P rim osig ) iz Ješi- 
čjega. Im eu  je  66 lje t.

R a jn ik  N a ta lin  je  b iu  bo 
lan za s ilikozo, saj je  d je lu  
puno lje t  u  be lg ijansk ih  m i- 
n ierah. D rug i dan, v nedeljo 
15. novembra, pa je  b iu  ve
l ik  pogreb za njega bra tom , 
Anton io  P rim osig  (T o n i Bo- 
su), k i je  um aru  u  petak 13. 
novem bra zvečer v v idem 
skem šp ita lu. Im eu je  70 lje t.

R a jn ik  Ton i je  b iu  puno 
poznan po vseh naših va
seh. T on i je  b iu  puno lje t  e- 
m ig ran t u D o len ji A m erik i

Rajnik Antonio Primosig (Toni Bosu 
iz Ješičjega)

V Črnem vrhu so ustanovili 
sekcijo PSI

Pred k ra tkem  so ustanovi
l i  v č rnem  V rh u  tu d i socia
lis t i svojo šecion. K o t je 
znano im a DC šecion u  na
ši vasi že puno lje t.

Na inauguracion novega 
seciona PSI je  paršu tud i 
deželni ašešor Renzulli, k i 
je  govoriu  o p rob lem ih  koo- 
peraciona, ko t pišemo na 
drug i strani.

Za sekretaria  od šeciona 
PSI v č rn e m  vrhu  je  b iu  so
glasno izbran Enzo Cencig.


